
 

 .. يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة
 

 

 



 

 .. يطلب مستل البحث او المجلة بشكل كامل من رئاسة تحرير المجلة
 

 ملف حمورابي: كورونا فيروس يغير وجه العالم 

 بين الحروب البيولوجية والحروب الاقتصادية (19كورونا )أكوفيد 

 حسن سلمان خليفة البيضاني

 مركز حراب للبحوث والدراسات 

 باحث من العراق

لطبيعة العلاقة بين هذه الحروب والاوبئة التي تحاول الدراسة تحديد المفهوم العام للحروب البيولوجية مع تبيان 
سادت العالم خلال حقب التاريخ المختلفة, ومدى إمكانية ان تكون مثل هذه الأدوات المتمثلة بالأوبئة كوسيلة 
حربية, وصولا الى كورونا وتداعياتها الاقتصادية والاجتماعية والعسكرية وما افرزته اشهر تفشيها من مستجدات  

لوفة على الصعيد العالمي, والبحث في أدوات القوة الناعمة الامريكية واحتمالية استغلالها لمثل هذه لم تكن مأ 
الازمة وصولا الى تحديد دور الجيوش في مكافحتها وشكل الحروب المستقبلية بعد حروب الجيلين الرابع  

 .والخامس، إضافة الى تأثيراتها على الأداء الحربي والقتالي للجيوش 

Corona (COVID-19) between Biological Wars and Economic Wars 

Hasan Salman Khalifa Al-Baidhani 

Researcher from Iraq 

Hirab Centre for Researches and Studies 

The study attempts to define the general concept of biological wars with an 
indication for the nature of the relationship between these wars and the epidemics 
that prevailed in the world during different periods of history, and the extent to which 
such tools can be represented by epidemics as a method of warfare, up to Corona 
and its economic, social and military repercussions and the developments of it`s 
outbreak months that were not familiar at the global  level, and researching  for the 
tools of the American soft power and the possibility of exploiting it for such a crisis, 
leading to determining the role of armies in combating them and the shape of future 
wars after the wars of the fourth and fifth generations, in addition to their effects on 

the military and combat performance of the armies. 
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 تداعيات أزمة كورونا على مستقبل قضايا النظام الدولي

 محمد بوبوش *

mboubouche44@gmail.com 

 باحث من المغرب

 وجدة  -جامعة محمد الأول -الناظور -الكلية المتعددة التخصصات -أستاذ مساعد في العلاقات الدولية*

الأحدددداث الكبدددرى التدددي شدددهدها العدددالم مثدددل الحدددربين العدددالميتين الأولدددى والثانيدددة وانتهددداء يعدددد فيدددرون كوروندددا مدددن 
، والتددي شددكلث تددأثيرا كبيددرا علددى 2011سبتمبر عام    11بالحرب الباردة وانهيار الاتحاد السوفيتي، وكذلك أحداث  

 .العلاقات الدولية بسبب تداعياتها السياسية والاقتصادية والاجتماعية الضخمة

مددا أن أزمددة فيددرون كورونددا تحولددث إلددى أزمددة عالميددة، فهددذا يشددكل فرصددة سددانحة  عددادة الن ددر فددي العلاقددات وب
الدولية وجعلها أكثر توازنا وخدمددة لكافددة الشددعوب  وتذا استخلصددنا الدددرون مددن الوضددع الحددالي، فددأن وبدداء كورونددا 

ى أزمددة اقتصددادية عميقددة لا يدددر  أحددد سيسدداهم فددي بندداء علاقددات جيوسياسددية جديدددة، خاصددة وأن العددالم مقبددل علدد 
 .نهايتها   ولأزمة كورونا تداعيات كبرى على الن ام الدولي المعاصر من عدة جوانب

Repercussions of Corona Virus Crisis on The Future of International System 
Issues 

Mohammed Boubouch 

Researcher from Morroco 

Professor Assistant of International Relations 

College of Interdisciplinary-Alnadhoor/ University of Mohammed I Oujda-Morocco 

 The Corona virus is one of the major events that the world has witnessed, such as 
World Wars I and II , the end of the Cold War and the collapse of the Soviet Union, 
as well as the events of September 11, 2001, which had a major impact on 
international relations and international system  due to its huge political, economic 

and social repercussions. 

 Since the Corona virus crisis has turned into a global crisis, this constitutes an 
opportunity to reconsider international relations and make them more balanced and 
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serving all peoples. If we draw lessons from the current situation, then the Corona 
epidemic will contribute in building new geopolitical relations, especially as the world 
is heading towards a deep economic crisis that no one realizes to its end. The 
Corona crisis has major repercussions on issues of the contemporary international 

system in several aspects. 

 أزمةًالتعاملًًمعًجائحةًكورونا…العراقًأنموذجا ً
* *هبة علي حسين                                           ضحى سعد عبيد  

*باحثة في مركز حمورابي                                         من العراق ةباحث *  

hibaali 431@gmail.com 
تددأثر العددالم بشددكل كبيددر بجانحددة كورونددا علددى جميددع المسددتويات الاقتصددادية والاجتماعيددة والسياسددية، اذ نجددد ان 
علاقددات الدددول تددأثرت بشددكل واضدد ، والعددراق واحددد مددن بددين الدددول التددي تدداثرت بشددكل كبيددر بتلددك الازمددة  فهددو 

ت ازماتدده كسلسددلة لا تنفددك حلقاتهددا  إذ ولعقود من الزمن، ما ان يودع أزمة حتى يستقبل أخرى جديدة، حتى صددار 
يعاني العراق من العديد من الازمات على الصعيد السياسددي والاقتصددادلا والاجتمدداعي، والتددي اثددرت بصددورة كبيددرة 
علددى البلددد وعلددى قدراتدده فددي مواجهددة هددذه الازمددات  وهددا هددو الان يواجدده ازمددة جديدددة، وبشددكل  يددر مددألو ، تهدددد 

ون العددراق قددادراى علددى مواجهتهددا والددتخلو منهددا مددع وجددود الازمددات السددابقة التددي يعدداني أرواح العراقيين، فهل سدديك
 منها؟

في هددذا البحددث، تددم تحديددد مددا هددي زبيعددة هددذه الازمددة وكيدد  انتشددرت بصددورة سددريعة فددي  البيددة دول العددالم حتددى 
وجددود الازمددات التددي وصولها الى العراق، وكي  اثرت على العالم بصددورة عامددة وعلددى العددراق بصددورة خاصددة مددع 

يعددداني منهدددا، ومدددا هدددي اهدددم ا جدددراءات التدددي اتخدددذتها الحكومدددة العرا يدددة لمواجهدددة هدددذه الازمدددة، وكيددد  اثدددرت هدددذه 
ا جراءات على اعداد ا صابات والوفيات وحالات الشفاء، وكي  اثرت على المجتمددع العراقددي منددذ بدايددة الازمددة، 

زمدددة وردود الافعدددال تجاههدددا وتعدددازي المجتمدددع مدددع ا جدددراءات فضدددلاى عدددن تعامدددل المجتمدددع العراقدددي مدددع هدددذه الا
 .الحكومية المتخذة للتصدلا للمرض، والتي أدت الى تقسيم المجتمع الى فئات وأسباب انقسامه
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Crisis of Dealing with Corona Virus Pandemic…Iraq as a Model 

Dhuha Saad Obaid                                         Hiba Ali Hussein 

     The world was greatly affected by the Corona pandemic at all economic social, 
and political levels, as we find that states relations were clearly affected, and Iraq is 
one of the countries that was greatly affected by the Corona crisis, hence it is for 
decades, once it deposited a problem until it received a new one, until its crises 
became a chain with unbroken loops. As Iraq suffers from many crises at the 
political, economic and social levels, which have greatly affected the country and its 
capabilities in facing these crises. And now it is facing a new and unusual crisis that 
threatens the lives of Iraqis. Will Iraq be able to face it and get rid of it while there 
are previous crises that it suffers from? 

    In this research, it has been determined what is the nature of this crisis and how 
it spread quickly in most of the countries of the world until its arrival in Iraq, and 
how it affected the world in general and Iraq in particular with the presence of crises 
that it suffers from, and what are the most important measures taken by the Iraqi 
government to confront This crisis, and how these measures affected the numbers 
of injuries, deaths and recovery cases, and how they affected the Iraqi society from 
the beginning of the crisis, as well as the Iraqi community’s handling of this crisis 
and reactions to it and the community’s dealing with government measures taken to 
address the disease, which led to the division of society into groups and the 
reasons for its division. 
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إتجاهات الرأي العام العراقي إزاء قرارات اللجنة العليا للصحة والسلامة الوطنية لمكافحة جائحة فايروس 
 كورونا المستجد )دراسة مسحية لمحافظة بابل( 

 رياض محمد ءم  عفرام                                                   حيدر الحسيني  م  سيم 

ان اللجنة الوزنية العليا للصحة والسلامة الوزنية لمواجهددة جانحددة كورنددا المسددتجد فددي العددراق قددد نجحددث الددى حددد 
نحددة كورونددا المسددتجد، وذلددك عبددر ما في تكددوين رألا عددام متضددامن مددع قراراتهددا ومواقفهددا التددي اتبعتهددا لمواجهددة جا 

توظيدد  جميددع الوسددانل المتاحددة لددديها الماديددة والمعنويددة، وهددذا العمددل يددأتي انسددجاماى مددع توجهددات وقددرارات لجنددة 
من مددة الصددحة العالميددة، اذ تمكنددث مددن خلددي بيئددة مجتمريددة تسددتجيب لمقرراتهددا وذلددك عبددر تكددرار رسددانل عديدددة 

ازنين العددراقيين بأهميددة الاسددتجابة لجميددع القددرارات، والتددي أهمهددا الالتددزام أسددهمث فددي رسددم صددورة ذهنيددة عنددد المددو 
بح دددر التجدددوال بوصددددفه الحدددل المهدددم لمواجهددددة الفدددايرون المسدددتجد عبددددر مدددا يعدددر  بددددالحجر الصدددحي المنزلددددي، 
ين بالاضددافة الددى خلددي ثقافددة العمددل المشددتر  بددين الاجهددزة الاداريددة المسدداولة عددن تطبيددي القددرارات وبددين المددوازن

 .وبالتالي هذا إنعكس على إيجاد رألا عام متفي نوعا ما مع توجيهات اللجنة

Iraqi Public Opinion Trends Towards The Decisions of The High Committee for 
Health and National Safety To Combat New Corona Virus 

(Survey Study for Babylon Province) 

Saif Haider Al-Hussaini                  Afraa Riadh Muhammad 

Researcher from Iraq                      Researcher from Iraq 

Al-Kufa University                         Al-Mousul University 

College of Political Sciences           College of Political Sciences 

    The High Committee for Health and National Safety To combat New Corona 
Virus in Iraq has succeeded to some extent in forming a public opinion in solidarity 
with its decisions and positions that it followed to confront the pandemic of the new 
Corona, by employing all available means that it has, material and moral, and this 
work comes in line with the trends and decisions of The World Health Committee, It 
has been able to create a community environment that responds to its decisions by 
repeating many messages that contributed to drawing a mental image among Iraqi 
citizens for the importance of responding to all decisions, the most important is the 
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commitment to curfew as important solution to confront the emerging virus through 
what is known as domestic quarantine, in addition to creating a culture of Joint work 
between The administrative bodies responsible for implementing the decisions, and 
the citizens, and so this reflected in the creation of a public opinion, which is 
somewhat consistent with the directives of the committee. 

 الحظر الدولي بين النظرية والتطبيق

 د سماح مهدلا صال  العلياولا *

 باحث من العراق

 كلية الامام جعفر الصادق/ قسم القانون *

ذلا تفرضددده دولدددة مدددا فدددي موانئهدددا، وضدددمن  لي زبقددداى للمفهدددوم التقليددددلا هدددو المندددع أو التحدددريم الدددا وق إنَّ الح دددر الددددَّ
ولددة المساحات القانونية لسواحلها، به د  منع مغادرة السددفن، أو بهددد  ح ددر أنددواع معينددة مددن البضددانع التابعددة للدَّ

ة، هددددين اقتصددددادلا، أو عسددددكرلا، أو نفطددددي، أو ح ددددر علددددى جميددددع أنددددواع  المسددددتهدفة، ويكددددون علددددى أنددددواع عدددددَّ
وق  لي بعددد انتهدداء المواصلات الجوية، والبرية، والبحرية، والبريدية، أو أنا يكون ح راى شاملاى  وقد توض  الح ر الدَّ

( مددن عهددد العصددبة علددى 16، إذ نصددث المددادة  ”عصبببة اممببم“ ، وتشددكيل1918الحددرب العالميددة الأولددى عددام 
ولددة الاتددي تلجددأ إلددى الحددرب منتهكددة قددوانين العصددبة الاتددي تحددرم اللاجددوء إلددى الحددرب، إلاَّ فددي  فددرض الح ددر ضدددَّ الدَّ

، وزبقدداى لأحكددام الفصددل السددابع مددن ميثاقهددا، ف نهددا 1945ة عددام  حالات معينددة  وبعددد تشددكيل من َّمددة الأمددم المتَّحددد
ليين، أو أن تقوم بألاا عمل من أعمال العدددوان،  وق لم والأمن الدَّ د الس ا لي ضدَّ أية دولة تهد ا وق تفرض تدابير الح ر الدَّ

لية وق  .وعلى جميع أعضاء المن مة تنفيذ قرارات الح ر الدَّ

وف لي الجديددد الأحددادلا القطبيددة سددعث الولايددات المتَّحدددة 1991ياتي عددام  وبعد تفكُّك الات احاد السددُّ وق ، و يددام الن ددام الدددَّ
وَل الاتي تندداه   وَل، وفرض العقوبات ضدَّ الدُّ لطان الداخلي للدُّ ل في الشاون الاتي تكون من صميم السُّ إلى التدخُّ

ياسيَّة الأميركيددة، وقددد اسددتخدمث أنواعدداى أكثددر حداثددة مددن العق ياسدديَّة وا جتماعيددة، وفددي الس ا وبددات تمددس الايددادات الس ا
وَل الددى احتجدداز السددفن والطددانرات فددي المددوان   ″19 – ضددوء تفشددي جانحددة كورونددا  كوفيددد سددعث العديددد مددن الدددُّ

احترازيدداى لمنددع تفشددي الوبدداء، وفددي الوقددث نفسدده، فرضددث الولايددات المتَّحدددة عقوبددات  والمطددارات علددى اعتبدداره إجددراءاى 
جديدة على إيران وسوريا علددى الددر م مددن الحاجددة الماسددة إلددى المددواد الصددحية لمواجهددة الوبدداء فددي ظددلا الانخفدداض 

 .الملحوظ لأسعار النفط عالمياى 
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International Embargo between Theory and Application 

Dr. Samah Mahdi Salih Al-Elayyawi 

Researcher from Iraq 

College of Al-Imam Jaafar Al-Sadik\ Department of Law 

The international embargo, according to the traditional concept, is the prohibition or 
proscription imposed by a state in its ports, and within the legal spaces of its coasts, 
with the aim of preventing the departure of ships, or with the aim of prohibiting 
certain types of goods belonging to the target country, and it is of several types, 
which are: economic, or military , Or oil, or a ban on all types of air, land, marine 
and postal transportation, or that it be a comprehensive ban. The international ban 
was clarified after the end of the World War I in 1918, and the formation of the 
“League of Nations”, as Article 16 of the League’s covenant stipulated the 
imposition of ban against the state that resorts to war in violation of the laws of the 
League that prohibit resorting to war, except in certain cases. After the formation of 
the United Nation Organization  in 1945, and in accordance to the provisions of 
Chapter VII of its Charter, it imposes measures of international embargo against any 
country that threatens international peace and security, or that it undertakes any act 
of aggression, and all members of the organization must implement international 
embargo resolutions. 

After the collaps of the Soviet Union in 1991, and the establishment of the new 
unipolar international system, the United States sought to interfere in affairs that are 
in the core of the internal authority of states, and to impose sanctions against 
countries that oppose American politics, and has used more modern types of 
sanctions that affect political and social leaders. In light of the Corona-Covid-19- 
pandemic, many countries have sought to detain ships and airplanes in ports and 
airports as a precaution to prevent the spread of pandemic, and at the same time, 
the United States imposed new sanctions on Iran and Syria despite the urgent need 
for health materials to address the epidemic in a marked decline in oil prices 
globally. 
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 أثر السيبرانية في تطور القوة

 * أ د لبنى خميس مهدلا                                تغريد صفاء *

 باحثة من العراق                                    باحثة من العراق 

جامعة  -كلية العلوم السياسية الخارجية *وزارة    جامعة النهرين/  -طالبة دكتوراه/ كلية العلوم السياسية  *
 النهرين 

إن التاريخ ا نساني محكوم بالقوة، بل هددو جسددده الددواقعي حصدديلة صددراع القددوى والنتيجددة المعبددرة عددن هددذا الصددراع 
وم اهرهددا هددي التددي تختلددا مددن عصددر إلددى  خددر، فقددد فددي مختلددا مراحددل التطددور ا نسددانيل لكددن أشددكال القددوة 

كانددث القددوة العسددكرية هددي الحاكمددة، بددل وأبددرز م دداهر القددوة كمددا بدددأت القددوة الاقتصددادية تتعدداظم لددتحكم العلاقددات 
الدولية ابان الحددرب البدداردة، ومنددذ نهايددة الحددرب البدداردة، شددهد مفهددوم القددوة جملددة تغييددرات لمواكبددة التطددور الحددادث 

العلاقددات الدوليددة، ويمكددن التمييددز بددين مسددتويين للتغييددر الددذلا زددرأ علددى مفهددوم القددوة، مسددتوى خددا  فددي حقددل 
بالفاعددل الددذلا يمتلددك القددوة، خاصددة مددع امددتلا  فدداعلين مددن  يددر الدولددة بعدد  مصددادر القددوة والتددأثير، ومسددتوى 

سعى هذا البحث لدراسة التغييددرات خا  بالعناصر المكونة للقوة، والأشكال المختلفة التي تتخذها القوة، ومن ثم ي
التي أثرت على أشكال القوة، ولما للفضاء السيبراني من أثر مهم على تطور ممارسة القوة والنفوذ، ولما للمعلومددة 
ندداى  من أثر مهم في أداء الدول الاستراتيجي، وقد تناولث هددذه الدراسددة مسددألة  القددوة السدديبرانيةب كونهددا أصددبحث مكوا

هددو حجددر أسددان فددي العلاقددات الدوليددة، خاصددة بشددكلها   ءات الاسددتراتيجية للدددول، ولان مفهددوم القددوةهاماى في الادا
الصلب والعني  فالقدرة العسكرية إحدى أبرز مقومات قوة الدولة، سواء كانث هذه القوة تسددتخدم بشددكل مباشددر أو 

رة مددن أجددل تن دديم والسدديطرة علددى  يددر مباشددر عددن زريددي التهديددد أو العقدداب، اذ بددذل المجتمددع الدددولي جهددودا كبيدد 
اسدددتخدام القدددوة العسدددكرية، ومدددع التطدددور العلمدددي والتكنولدددوجي لدددم يعدددد الامدددر مقبدددولا أن تكدددون القدددوة العسدددكرية هدددي 
العنصر الحاكم في العلاقات الدوليددة أو حتددى داخددل الن ددام السياسددي ذاتدده، بددل وجددب إحددداث تغيددرات علددى مفهددوم 

م الحددديث، الددذلا خدديم ظهددور الانترنددث وانتشددار المعلومددة وتأثيرهددا الطددا ي علددى القددوة ليتواكددب مددع متغيددرات الن ددا 
إحددداث تغييددرات جمددة فددي الادديم السياسددية وتوجهددات الفدداعلين مددن الدددول ومددن  يددر الدددول  ولددم تعددد القددوة مفهومددا 

ر على البعددد حكرا على الفاعلين من الدول اذ ظهرت فواعل جديدة استطاعث من  مفهوم القوة بعداى  خر لا يقتص
 .المادلا فقط وانما يتعداه للأبعاد المعنوية والسيبرانية
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Cyber Impact on The Development of Power 

Taghreed Safaa      Prof .Dr. Lubna Khamees Mahdi 

Researchers from Iraq         Researchers from Iraq 

PhD Student Political Sciences       College of Political Sciences 

University of Al-Nahrain       University of Al-Nahrain 

The Ministry of Foreign Affairs 

Human history is governed by power. Rather, it is it`s real body is the outcome of 
the struggle of forces, and The expressive result of this conflict in various stages of 
human development. But it is the forms and manifestations of force that differ from 
one age to another, Military power was the ruler, and even the most prominent 
manifestation of power, as economic power began to increase to govern 
international relations during the Cold War. Since the end of the Cold War, the 
concept of power has witnessed a number of changes to keep pace with 
developments in the field of international relations, and a distinction can be made 
between two levels of change in the concept Power, A special level for the subject 
who possesses power, especially with non-state actors possessing some sources of 
power and influence, and a special level for the elements that make up the force 
and the different forms that force takes, and then this research seeks to study the 
changes that affected the forms of force –power-. And because of the important 
impact of cyberspace on the development of the exercise of power and influence, 
and because of the important impact of information on the strategic performance of 
countries, this study has addressed the issue of “cyber power” as it has become an 
important component in the strategic performances of countries, and because the 
concept of power is a cornerstone of international relations, especially in its tough 
and violent form, the military ability is one of the most important elements of the 
state’s power, Whether this force is used directly or indirectly through threats or 
punishment, as the international community made great efforts to regulate and 
control the use of military force, and with scientific and technological development it 
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is no longer acceptable that military power is the ruling element in international 
relations or even within the political system itself, changes have to be made to the 
concept of power to cope with the changes of the modern system, What clouded 
with the emergence of the Internet and the spread of information and its 
overwhelming impact on making significant changes in the political values and 
attitudes of state and non-state actors. Power is no longer a monopoly concept of 
state actors, as new actors have emerged that have been able to give the concept 
of power another dimension that is not limited to the physical dimension, but 

extends beyond the moral and cyber dimensions. 

 دور الدبلوماسية متعددة المسارات في حل النزاعات الدولية 

 سلوم دم  سعأ    أ م د  مصطفى جاسم حسين

 باحث من العراق         باحث من العراق 

 المستنصرية*كلية العلوم السياسية/ الجامعة          كلية العلوم السياسية/ الجامعة المستنصرية*

مثلددث الدبلوماسددية المتعددددة المسددارات نقلددة نوعيددة فددي مجددال حددل النزاعددات الدوليددة كونهددا أعتمدددت مسددارات  يددر 
تقليديددة فددي تحقيددي السددلم والامددن الدددوليين، فهددي وتن أبقددث علددى المسددار الحكددومي وعدتدده المسددار الاول، إلا أنهددا 

ومي  وهدددي علدددى سدددبيل المثدددالن مسدددار المن مدددات  يدددر ابتكدددرت مسدددارات أخدددرى لا تقدددل أهميدددة عدددن المسدددار الحكددد 
الحكوميددددة ومسددددار الاعمددددال والمددددوازنين الناشددددطين والدددددين, والاتصددددالات والاعددددلام، الددددخ، ضددددمن مددددنه  تكدددداملي 
يستجيب للتعقيد الددذلا يكتنددا العلاقددات الدوليددة فددي ظددل اعتماديددة دوليددة متبادلددة لددم تعددد الدولددة هددي الفاعددل الوحيددد 

فواعددل أخددرى الددى جنبهددا، الامددر الددذلا يتطلددب أنتدداس واعتمدداد دبلوماسددية متعددددة المسددارات تتبنددى فيها وأنما ظهددرت  
 .استراتيجية تعددية الادوار ووحدة الهد 
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The role of Multi-Track Diplomacy in Resolving International Disputes 

P.A.Dr. Mustafa Jasim Hussain                P.A. Saad Salloom 
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College of Political Sciences            College of Political Sciences 

Al-Mustansiria University          Al-Mustansiria University 

Multi-track diplomacy represents a qualitative change in resolving international 
disputes because it depends on unconventional ways to achieve international peace 
and security. Though it adopts the governmental track and considers it the major 
one, it has created other tracks which are no less important than the governmental 
one. These tracks include the non-governmental organizations, business men, 
activists, religion, communications and media…. etc. This kind of integrative 
approach could respond to the complexities associated with international relations 
which are based on mutual international dependency. Accordingly, the state is no 
longer the only active force but there are other active forces, the matter that 
requires the production and adaptation of multi- track diplomacy which aims to a 

strategy of multiple roles and unity of objective. 
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 التنافس الدولي على منطقة اسيا الوسطى الاستراتيجية

 الدكتور جعفر بهلول جابر الحسيناولا  *

 باحث في العلاقات الاقتصادية الدولية من العراق

jaafarbjaber@gmail.com 

 دانرة العلاقات الاقتصادية الخارجية وزارة التجارة العرا ية  *

وقددد زاد مددن  سددواء،تتميددز منطقددة اسدديا الوسددطى بموقددع اسددتراتيجي مهددم علددى المسددتوى الدددولي والاقليمددي علددى حددد 
اذ  اخددرى،التددي تمتلكهددا واهمهددا الددنفط والغدداز الطبيعددي فضددلاى عددن مددواد مهمددة  اهميتهددا الثددروات المعدنيددة الهانلددة

وتحييددد القددوى الكبددرى المنافسددة لهددا مددن خددلال محاولددة  العددالم،تسددعى الولايددات المتحدددة إلددى تعزيددز ىيمنتهددا علددى 
منطقددة نفوذهددا كمددا تعددد روسدديا المنطقددة مجالهددا الحيددولا و  وروسدديا،السدديطرة علددى تلددك المنطقددة القريبددة مددن الصددين 

الدددذلا ورثتددده عدددن الاتحددداد السدددوفيتي  امدددا الصدددين فتعدددد تلدددك المنطقدددة  ايدددة فدددي الاهميدددة علدددى المسدددتوى الأمندددي 
 واسددتقرارها،والاقتصادلا، وتعدها الخاصرة الغربية لهددا، وان الا اضددطرابات تحصددل فيهددا تددنعكس سددلباى علددى امنهددا 

وبددذلك فددان   المنطقددة،والديني لتحقيي اهدافهما الاسددتراتيجية فددي    فتحاولان استغلال التقارب الثقافي  وتيراناما تركيا  
 .منطقة اسيا الوسطى تشكل اهمية استراتيجية كبرى لجميع القوى الدولية والاقليمية

The International Competition for the Strategic Region of Central Asia 

Dr.Jaafar Bahlool Jabir Al-Hasnawi 

Researcher in International Economic Relations, from Iraq 

   The Central Asian region is characterized by an important strategic position at both the 
international and regional levels, and has increased its importance the enormous mineral 
resources possessed by, and the the most important are oil and natural gas in addition to 
others, as the United States seeks to strengthen its dominance over the world and 
neutralize the major rival powers through Control of that region close to China and Russia, 
as Russia considers the region it’s vital domain and the area of influence inherited from 
the Soviet Union, and China is consider that region very important on the security and 
economic level, and considers it as the western flank for it, and any disturbances in it 
reflect negatively to it`s security and stability. Turkey and Iran are trying to exploit cultural 
and religious rapprochement to achieve their strategic galls in the region, so the Central 
Asian region is of great strategic importance to all international and regional powers. 
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 من منظور امنيتحليل البيئة الإستراتيجية العراقية 

 * د  علي زياد عبد الله             د  علي حسين حميد

 باحث من العراق             باحث من العراق 

* زالب دكتوراه/ كلية العلوم السياسية/ جامعة           تدريسي في كلية العلوم السياسية/ جامعة النهرين
 النهرين

ali_zyad@asia.com                                       alidr.hussein@gmai.com 

هددام  إن موضددوع دراسددة البيئددة الأمنيددة فددي العددراق لهددا أهميددة إسددتراتيجية خاصددة كونهددا المجددال الددذلا يعدداني مددن 
علدددى الوقدددع الاقتصدددادلا  مدددن التحدددديات، الأمدددر الدددذلا يدددنعكس علدددى بيئدددة الاسدددتقرار المجتمعدددي وتددداثر سدددلباى  واسدددع

والاجتمدددداعي والسياسددددي داخددددل العددددراق، إن البيئددددة الأمنيددددة داخددددل العددددراق، هددددين مجموعددددة معقدددددة مددددن المكونددددات 
والعناصددر والتددي تددن م، الجغرافيددة والاقتصدداد والسياسددية، فضددلاى عددن عناصددر أخددرى لهددا تددأثير كبيددر علددى المشددهد 

 .الأمني

لعددراق، مثددل ن يراتهددا فددي الدددول الأخددرى، ت ددم تركيبددات ومكونددات تسددهم فددي يمكددن القددول، إن البيئددة ا سددتراتيجية ل
تشددكيل الملامدد  العامددة لسدديرورة البيئددة الأمنيددة داخددل العددراق، والتددي تتكددون مددن مجموعددة مددن الكيانددات والتركيبددات 

يويددة البيئددة الأمنيددة، والركانز ذات الملام  الثابتددة والمتغيددرة فددي الوقددث نفسدده، والتددي تشددكل تددأثيرا وتبلددورا لملامدد  بن
انطلاقددداى مدددن تددددأثير العناصدددر ا سدددتراتيجية التددددي ت دددمن  الجغرافيدددة، الاقتصدددداد، السياسدددة، الاجتمددداع، والسددددكان(، 
بالاشترا  مع العناصر والتحديات الأمنية التي تعصا بالمشهد الأمني، لاسيما في الفترة الأخيرة، والتددي تتمحددور 

لمخدددرات، الفسدداد، الجريمددة(، كمددا تشددكل الماسسددات الأمنيددة العرا يددة عدداملا حددولن  انتشددار السددلاح، الارهدداب، ا
ديناميكيددا فددي المشددهد الأمنددي العراقددي، انطلاقدداى مددن عامددل التددأثير، إذ يقددع علددى عاتقهددا معددال  أيددة خددرق وتحدددلا 

كرية، الحشددد يحدق بالبيئة الأمنية، وتتمحور حولن  ماسسة الأمن الداخلي، ماسسة الاستخبارات، الماسسة العسدد 
الشعبي، فضلا عن ماسسة العمليددات الخاصددة(، لددذا نجددد إن التركيبددة البنيويددة للبيئددة الأمنيددة فددي العددراق هددي ذات 

 .عناصر متعدد ومعقدة، بحيث أثرت بشكل كبير على المشهد الأمني المضطرب
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Analysis of the Iraqi Strategic Environment from a Security Perspective 

Dr. Ali Hussain Hamid                                   Ali Zeyad bdullah 

Researcher from Iraq                                     Researcher from Iraq 

Teaching at The College of                                          PhD Student 

Political Sciences                     the College of Political Sciences 

University of Al-Nahrain                  University of Al-Nahrain 

           The issue of studying security environment in Iraq has a special strategic 
importance, being the field that suffer from a wide margin (range) of challenges, matter 
that reflects on the environment of social stability, and affect the economic, social, and 
political reality in Iraq negatively, which are: 

A complicated group of components and elements that organize geography, economics, 
and politics, in addition to another factors that have major effect on the security scene. 

               It can be said that the strategic environment of Iraq, like its counterpart in other 
countries, organizes structures and components that contribute in shaping the general 
features of the security environment process inside Iraq, which consists of a group of 
entities, installations and pillars with fixed and changing features at the same time, which 
constitute the effect and crystallization of the features of the security environment 
architecture starting from The impact of the strategic elements that regulate (geography, 
economics, politics, sociology, and demography- population), in conjunction with the 
security elements and challenges that blow –storm- the security scene, especially in the 
recent period, which revolve around (proliferation of weapons, terrorism, drugs, Corruption, 
crime), as the Iraqi security institutions constitute a dynamic factor in the Iraqi security 
scene from the impact factor, as it is the responsibility of any healer of any breach and 
challenge to the security environment, centered on (the Internal Security Foundation, the 
intelligence establishment, the military establishment, the popular mobilization force, in 
addition to The Special Operations institutions), so we find that the structural composition 
of the security environment in Iraq is of multiple and complex elements, as it significantly 
affected the turbulent security scene. 
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